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Abstract
 An experiment with broiler breeder pullet&#039;s was carried out to determine the effect of pattern of light stimulation and pullets body weight at 20 wk of age on body weight and age at onset of egg laying. Two light stimulation treatments were used: abrupt light stimulation (ALS) in which hours of light were increased to 10 hr at 21 wk, 12 hr at 5% egg production, 14 hr at 35% egg production, and finally to 16 hr at 65% egg production; and step-up light stimulation (SLS) in which hours of light were increased to 12 hr at 21 wk of age, then by half an hour weakly until 16 hrs of light are attained at 29 wk of age. 

Pullets were randomly assigned to one of three body weight groups: low weight (1800 g), medium weight (2200 g), or heavy weight (2600 g) at 20 wk of age. The results obtained indicated that pattern of light stimulation and weight at 20 wk did not markedly affect egg production, however, pullets exposed to SLS or ALS produced the lightest eggs. A numerical advancement occurred in age at first egg due to SLS. Significant weight gain occurred in low weight pullets due to SLS. The results of this experiment indicated that SLS of low weight broiler breeder pullets represents a viable means for advancing onset of lay, and increasing weight gain at onset of lay 
 أجريت تجربة على60 فرحة من أمهات دجاج اللحم لتحديد تأثير نمط الإثارة الضوئية ووزن الجسم عند عمر 20 أسبوع على متغيرات الإنتاج. أستخدم نمطين من الإثارة الضوئية هما: إثارة ضوئية متسارعة, حيث تم زيادة الإضاءة إلى 10 ساعات بعمر 21 أسبوع, إلى 12 ساعة عند 5 % من الإنتاج, إلى 14 ساعة عند 35 % من الإنتاج, و اخيراً16 ساعة عند 65 % من الإنتاج: والثاني إثارة ضوئية متدرجة, حيث تم زيادة الإضاءة إلى 12 ساعة عند عمر 21 أسبوع, ومن ثم زيادة نصف ساعة أسبوعيا حتى الوصول إلى 16 ساعة بعمر 29 أسبوع. وزعت الأفراخ عشوائيا إلى ثلاث مجموعات تبعا لوزن الجسم عند عمر 20 أسبوع على النحو الأتي: 1800 غم و 2200 غم و 2600 غم.

 دلت النتائج على أن نمط الإثارة الضوئية ووزن الأفراخ لم يؤثرا بشكل ملحوظ على إنتاج الأفراخ, باستثناء إنتاج الأفراخ ثقيلة الوزن لبيض منخفض الوزن. أدت الإثارة الضوئية المتدرجة إلى تبكير وضع البيض عند الأفراخ منخفضة الوزن كما حققت هذه الأفراخ زيادة ملحوظة في وزنها عند بدء الإنتاج. 
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